Тарабан Николай Александрович,

преподаватель Южного университета (Институт управления, бизнеса и права) nick-nt@mail.ru

DOI: 10.18572/1813-1247-2020-9-3-7

Источники российского конституционного права: соотношение статутных, прецедентных и доктринальных начал

В статье автором освещается место прецедентного права в системе источников конституционного права России, дается авторская оценка влиянию юридической доктрины на содержание прецедентов, состоящих из решений Конституционного Суда РФ.

Особое место судебного прецедента в конституционном праве состоит в надзаконном характере Конституции $P\Phi$ и подсудности законодательной власти Конституционному Суду $P\Phi$. Учение об отождествлении Конституции с Общественным договором оказывает особое влияние на утверждение в массовом правосознании верховенства Конституции $P\Phi$.

Ключевые слова: Конституция РФ, источники права, «живая конституция», судебный прецедент, юридическая доктрина, правовая система, Общественный договор.

Russian Constitutional Law Sources: The Correlation between Statutory, Precedent and Doctrinal Origins

Taraban Nikolay A., Lecturer of the Southern University (IMBL)

In the article, the author highlights the place of case law in the system of sources of constitutional law of Russia, gives an author's assessment of the impact of legal doctrine on the content of precedents created by the Constitutional Court of the Russian Federation.

A special place of judicial precedent in constitutional law is the supra-legal nature of the Constitution of the Russian Federation and the jurisdiction of the legislative branch of the Constitutional Court of the Russian Federation. The doctrine on the identification of the Constitution with the Public Agreement has a special influence on the assertion in the mass legal consciousness of the supremacy of the Constitution of the Russian Federation.

Keywords: Constitution of the Russian Federation, sources of law, the "living constitution", judicial precedent, legal doctrine, legal system, Public Agreement.

3